

CDDH comments on the Parliamentary Assembly Recommendation 2238(2022) – Safe third countries for asylum seekers / Commentaires du CDDH sur la Recommandation de l'Assemblée parlementaire 2238(2022) – Pays tiers sûrs pour les demandeurs d'asile

97th meeting, 6 – 9 December 2022 - CDDH(2022)R97 Addendum1
97^e réunion, 6 – 9 décembre 2022 - CDDH(2022)R97 Addendum1

<p>1. The CDDH takes note of Parliamentary Assembly Recommendation 2238(2022) on safe third countries for asylum seekers, including the proposal that the Committee of Ministers review its Recommendation No. R(97)22 of the Committee of Ministers to member States containing Guidelines on the Application of the Safe Third Country Concept.</p> <p>2. The CDDH recalls that in 2009, the Committee of Ministers adopted Guidelines on human rights protection in the context of accelerated asylum procedures. These Guidelines, which were drafted by the CDDH, include a section on the safe third country concept and are accompanied by a detailed explanatory memorandum.</p> <p>3. The CDDH observes that the European Court of Human Rights has examined issues relating to removal of asylum seekers to third countries in a number of judgments delivered since the Committee of Ministers adopted Recommendation No. R(97)22, as set out in the relevant section of the Guide on the case-law of the European Convention on Human Rights (last updated on 31 August 2022).</p> <p>4. The CDDH further observes that a 2020 publication of the Council of Europe and the European Union Agency for Fundamental Rights entitled "Fundamental rights of refugees, asylum applicants and migrants at the European borders" includes a section on the situation under international law more generally.</p> <p>5. The CDDH concludes that since the Committee of Ministers adopted Recommendation No. R(97)22 some 25 years ago, various bodies of the Council of Europe have continued to develop standards relevant to application of the safe third country concept. These standards could form the basis of a review and possible revision of the Recommendation No. R(97)22.</p>	<p>1. Le CDDH prend note de la Recommandation 2238(2022) de l'Assemblée parlementaire sur les pays tiers sûrs pour les demandeurs d'asile, qui propose que le Comité des Ministres réexamine sa Recommandation n° R(97)22 du Comité des Ministres aux États membres contenant des Lignes directrices sur l'Application de la notion de pays tiers sûr.</p> <p>2. Le CDDH rappelle qu'en 2009, le Comité des Ministres a adopté des Lignes directrices sur la protection des droits de l'homme dans le contexte des procédures d'asile accélérées. Ces lignes directrices, qui ont été rédigées par le CDDH, contiennent une section sur le concept de pays tiers sûr et sont accompagnées d'un exposé des motifs détaillé.</p> <p>3. Le CDDH note que la Cour européenne des droits de l'homme a examiné les questions relatives à l'éloignement des demandeurs d'asile vers des pays tiers dans un certain nombre d'arrêts rendus depuis que le Comité des Ministres a adopté la Recommandation n° R(97)22, comme indiqué dans la section pertinente du Guide sur la jurisprudence de la Convention européenne des droits de l'homme : Immigration (dernière mise à jour le 31 août 2022).</p> <p>4. Le CDDH observe en outre qu'une publication de 2020 du Conseil de l'Europe et de l'Agence des droits fondamentaux de l'Union européenne intitulée « Droits fondamentaux des réfugiés, des demandeurs d'asile et des migrants aux frontières européennes » contient une section sur la situation au regard du droit international en général.</p> <p>5. Le CDDH conclut que depuis que le Comité des Ministres a adopté la Recommandation n° R(97)22 il y a environ 25 ans, diverses instances du Conseil de l'Europe ont continué à élaborer des normes pertinentes pour l'application de la notion de pays tiers sûr. Ces normes pourraient constituer la base d'un examen et d'une éventuelle révision de la Recommandation n° R(97)22.</p>
--	---